

The theory of the reciprocal contract between the individual and the state

theory basis

It is based on the views of (Jean-Jacques Rousseau), who established the theory of the social contract, according to which nationality is a reciprocal contract and a bond between the state and each of its members.

نظرية العقد التبادلي بين الفرد والدولة

أساس النظرية

تقوم على آراء (جان جاك روسو) الذي أنشأ نظرية العقد الاجتماعي فالجنسية بموجبها عقد تبادلي ورابطة تربط بين الدولة وكل فرد من أفرادها .

Theoretical evidence

- * The establishment of the nodal bond on the existence of a reciprocal contract between the individual and the state requires the existence of two wills: (the will of the individual and the will of the state) and their will tends to produce a legal effect, which is the issuance of citizenship
- The will of the state to express it in advance with the conditions it sets for acquiring its nationality is issued in the form of a general offer addressed to the public.

دلائل النظرية

* تأسيس الرابطة العقدية على وجود عقد تبادلي بين الفرد والدولة يستلزم وجود إرادتين : (إرادة الفرد وإرادة الدولة) وتتجه إرادتهما لأحداث أثر قانوني وهو صدور الجنسية

• تصدر إرادة الدولة في التعبير عنها مقدما بما تضعه من شروط لكسب جنسيتها بصيغة إيجاب عام موجه للجمهور .

• The will of the individual is his desire to obtain citizenship, and this is his acceptance; The will of the individual may be express in the case of naturalization at the request of the individual; It may be an implicit will that derives from his non-refusal of citizenship in the cases in which the law allows him to return or change it

• إرادة الفرد تكون برغبته في الحصول على الجنسية ويكون هذا قبول منه ؛ وقد تكون إرادة الفرد صريحة في حالة التجنس بناء على طلب من الفرد ؛ وقد تكون إرادة ضمنية تستنتج من عدم رفضه للجنسية في الأحوال التي يجيز له القانون ردها أو تغييرها

Criticisms of the theory

• 1 - that nationality cannot be decomposed into a contractual bond because the state imposes its nationality on the individual By virtue of the law and without the will of it, such as nationality by the mother, there is no will for the born child, and also when he is deprived

The state is a person of his nationality, as the person will also have the will to do so. If the nationality is a contract, it is not permissible Either party may withdraw from the contract or terminate it unilaterally.

الانتقادات التي وجهت للنظرية

• ١ - أن الجنسية لا يمكن أن تتحلل إلى رابطة تعاقدية لكون الدولة تفرض جنسيتها علي الفرد بحكم القانون ودون إرادة منه كالجنسية بالوالدة فال إرادة للطفل المولود ، وأيضا عندما تجرد الدولة الشخص من جنسيته فال إرادة للشخص أيضا في ذلك ؛ فلو كانت الجنسية عقدا فلا يجوز لأحد الطرفين الرجوع عن العقد أو إنهائه بإرادته المنفردة .

- 2 - The contract is not created by a single violation and cannot be modified and changed by a single violation

• ٢ - أن العقد ال ينشأ بإرادة منفردة ولا يمكن تعديله وتغييره بإرادة منفردة